
سراب واگذاری پرسپولیسیادداشتهای وارده

نکاتی که قهرمانی پرسپولیس را بی اعتبار می کند

جان مهم تر است یا جام؟ مسئله این است

محمد قراگزلو
باشگاه  واگذاری دو  تا همین جا هم ماجرای 
پرطرفدار پایتخت داستانی شده هفتاد من کاغذ که 
می توان مکتوب و مجلدش کرد، کتابش را گذاشت 
نشانه  به  سری  دیدنش  بار  هر  با  و  طاقچه  روی 
افسوس تکان داد اما اخبار ۲۰ روز سال جدید در 
»خوشبینی«هل  مان  سوی  به  می خواهد  باره  این 

بدهد. 
روزهای اول سال که وزیر ورزش در مصاحبه 
را جزو  باشگاه  این دو  واگذاری  نوروزی اش مسأله 
پوزخندی  برشمرد  متبوعش  نهاد  برنامه های  اهم 
نخواهد  عملیاتی  وعده  این  زدیم که مثل همیشه 
از  بعد  حالا  اما  می ماند  باقی  حرف  حد  در  و  شد 
نزدیک بیست روز انگار قدم مثبتی در این راه پر از 

سنگلاخ برداشته شده است. 
یک  دور  دیگر  مسوول  دو  و  وزیر  سه  اینکه 
سر  »واگذاری«  نام  به  هیأتی  در  و  نشسته  میز 
آخر  صفحه  زدن  ورق  و  ماجرا  این  کردن  عملی 
تا  رسیده اند  نهایی  بندی  جمع  به  داستان  این 
به  را  پروژه  این  درختان  برگ  افتادن  فرو  از  قبل 
هم  نکردنی  باور  حدودی  تا  هم  برسانند  سرانجام 
دارد  خاطر  به  خوب  نگارنده  است.  کننده  شوکه 
حدود یازده سال قبل یکی از کاندیداهای ریاست 
مطرح  را  وعده  این  انتخابات  از  پیش  جمهوری 
)جایگاه  اصلی  ورودی  مقابل  در  بنری  نصب  با  و 
ویژه( ورزشگاه آزادی در حاشیه یکی از بازی های 
خواست  تیم  این  ازهواداران  پرسپولیس،  آسیایی 
پای تصمیمش برای واگذاری باشگاه امضا بزنند و 
اینچنین وعده خوشبختی باشگاه بزرگ پایتخت را 

داد تا رأی دوستداران میلیونی اش را جلب کند. 
از آن روز دولت به دولت و سال به سال عبور 
اجرا شدن  بر  روز  امر که هر  و مسئولان  کرده ایم 

این تصمیم در سال جاری تاکید می کنند باید به 
ما )رسانه( و مردم علاقه مند به فوتبال حق بدهند 
که اخبار غالباً تکراری مبنی بر نهایی شدن ماجرای 

واگذاری را باور نکنیم. 
لیوان  خالی  نیمه  بزرگنمایی  به  متهم  شاید 
با  همتراز  درست  ماجرا  بخش  این  اما  شویم 
طرح  به  مربوط  آیتم های  پیرامون  واقعیت های 
واگذاری  داستان  شدن  عملیاتی  جهت  در  نهایی 
باور  را  تصویبش  خبر  اگر  حتی  که  طرحی  است. 
کنیم، اجرایی شدنش در بازه زمانی 5 ماه آینده  را 
هرگز باور نخواهیم کرد. خیلی خوب به این آیتم ها 
باشگاه،  گذشته  سالیان  حسابداری  کنید:  دقت 
دارایی های  و  اموال  شناسایی  مجامع،  برگزاری 
در   ( خانگی  ورزشگاه  قطعی  واگذاری  مختلف، 
شفاف  فر(،  درفشی  ورزشگاه  پرسپولیس  خصوص 
دعاوی  کردن  حل  باشگاه،  مالیاتی  بدهی  شدن 

حقوقی. 
با دخالت مجلس  قرار است که  این  از  ماجرا 
پروسه واگذاری از مزایده - که دو بار برگزار شد و 
نافرجام ماند – به حضور در فرابورس تغییر کرد که 
این چرخش، به سرانجام رساندن و مشخص کردن 
تک تک آیتم های فوق را می طلبد اما هر کدام از 
ارتباط مستقیمی  این آیتم ها بخصوص آنهایی که 
با مسأله پول دارند دنیایی مجزا داشته و هر یک 
  می تواند باشگاهی را غرق در خود کند و رسیدگی 

به آن به شدت زمانبر باشد. 
سال  پایان  تا  باید  باشگاه  حساب  اینکه  اول 
بده  در  موشکافی  با  اما  باشد  شفاف  و  روشن   ۹۸
کلی  گذشته  سال  یک  همین  مالی  بستان های 
جور  و  جمع  که  شد  خواهد  پیدا  ابهام  و  شکاف 
و  نظارت   و  عملیاتی  قدرتمند  تیم   یک  کردنش 
را  بازرسی   نهادهای  بی وقفه  و  مستقیم  بررسی 

می طلبد. 
در ماجرای بدهی مالیاتی باشگاه مدت هاست 
بلکه  تا  رایزنی اند  حال  در  اقتصاد  و  ورزش  وزرای 
به فرمولی برای کاستن از رقم نجومی اعلام شده 
برسند اما طی یک سال گذشته و با درشت تر شدن 
در  کننده ای  امیدوار  و  خوش  خبر  آیا  قبلی  عدد 
 5 تا  ماجرا  این  کنید  باور  که  شنیده اید  باره  این 
پیچ  کنیم  تصور  اگر  یا  می یابد؟  فیصله  آینده  ماه 
ورزشگاه  قطعی  واگذاری  به  مربوط  خم های  و 
شناسایی  و  مجامع  به  مربوط  جزئیات  درفشی فر، 
وهمراهی  همکاری  با  باشگاه  ودارایی های  اموال 
برود  پیش  بیشتری  سرعت  با  دولتی  نهادهای 
چگونه می توان باور کرد طی این بازه زمانی دعاوی 

حقوقی مربوط به باشگاه را حل و فصل کرد؟ 
باشگاه پرسپولیس درست مثل حریف قدیمی اش 
یک باشگاه ورشکسته، زیان ده و در خطر محرومیت و 
جرایم سنگین بین المللی است. همین حالا سه چهار 
حکم فیفایی و یکی دو حکمی که به زودی از سوئیس 
خواهد آمد، عدد وحشتناک حدوداً 5۰ میلیارد تومانی 
را به عنوان بدهی پیش روی باشگاه قرار داده که از 
موعد جواب دادن به یکی دو مورد نگران کننده آن 

چیزی باقی نمانده است. 
به احکام سنگین بین المللی، بدهی باشگاه به 
بازیکنان و مربیان داخلی، برطرف کردن مشکلات 
را  دیگر  مالی  هزارپرونده  و  باشگاه  جاری  امور  و 
نیازمند  آنها  فتق همه  و  رتق  که  کنید  اضافه  هم 
برخورداری از یک تیم حسابرسی دقیق، بودجه ای 
عظیم و گزاف، یک گروه حقوقی زبده و قدرتمند 
رساندن  سرانجام  به  و  واکاوی  برای  کافی  زمان  و 
از  کدام  هر  گرفتن  نظر  در  با  آیا  پرونده هاست.  
این واقعیت ها همچنان باید به نهایی شدن مسأله 

واگذاری تا پایان تابستان خوشبین باشیم؟

مسابقات  برگزاری  سابق  رئیس  فتاحی  سعید 
لیگ برتر با حضور در برنامه فوتبال برتر رسماً به علاقه 
خود به یک تیم از دوران کودکی اعتراف کرد تا جهت 
گیری بسیاری از تصمیمات رنگی در دوران حضورش 
در سازمان لیگ مشخص شده باشد؛ او در موضعی 
عجیب اعلام کرد همه تیمها مسبب دیر شروع شدن 
لیگ بودند و شرایط استانداردسازی ورزشگاه ها را اجرا 
نکردند و به همین خاطر لیگ دیر آغاز شد که به نظر 
می رسد این موضع نیز در جهت سرپوش گذاشتن 
بر روی موضوع حمایت فدراسیون فوتبال از یک تیم 
مورد علاقه فتاحی برای دیر شروع کردن لیگ نوزدهم 

بوده است.
فتاحی در حالی این اظهار نظر عجیب را مطرح 
کرده که اگر بنا به برگزار نشدن لیگ در شرایط اجرا 
ها  استادیوم  در   AFC و  فدراسیون  شروط  نشدن 
بود، علی القاعده تا همین حالا  نیز بازیها نباید آغاز 
می شد چرا که هنوز هم که هنوز هست، بسیاری 
از شروط فدراسیون برای شروع لیگ در ورزشگاه ها 
مطرح  ابتدای  همان  از  موضوع  این  و  نشده  محقق 
شدن این بحث مشخص بود؛ گذشته از این اگر بنا به 
استانداردسازی و دریافت مجوز حرفه ای بود چرا در 
سالیان گذشته با وجود بدهکاری بسیاری از تیمها از 
جمله استقلال و پرسپولیس، اجازه حضور انها در لیگ 
و فعالیت نقل و انتقالاتی به آنها داده شد؟ همه اینها 
نشان می دهد که خیزش ناگهانی و ظاهری فدراسیون 
فوتبال برای حرفه ای شدن یک نمایش برای اجرای 
هدف اصلی خود بود چرا که تا این لحظه نیز بسیاری 
از استادیوم ها، شروط سه گانه فدراسیون فوتبال را 
محقق نکرده اند اما لیگ آغاز شد! این موضوع نشان 
می دهد، هدف دوستان در پافشاری برای تعویق یک 
ماهه لیگ، چیزی غیر از استانداردسازی بوده که اگر 
این مورد بود، علی القاعده تا استنادارد نشدن همه 
لیگ  برتر،  لیگ  در  حاضر  فوتبال  های  استادیوم 

نوزدهم نباید شروع می شد!
واقعیت ماجرا این است که دوستان در آن زمان 
به واسطه دیر انتخاب شدن سرمربی تیم پرسپولیس 
و عدم انجام تمرینات هماهنگی و تاکتیکی در آستانه 
شروع لیگ، به دنبال خرید زمان برای انجام تمرینات 
تاکتیکی این تیم با مربی جدید بودند و در شرایطی 
که همین آقای فتاحی زمانی مدعی این بود که تقویم 
مسابقات جا برای تعویق مسابقات ندارد و بازیها می 
بایست طبق تقویم و تاریخ از قبل تعیین شده انجام 
شوند اما به یکباره تمام اتفاقات به سود یک تیم خاص 

تغییر کرد.

تقدیم سوپرکاپ بدون برگزاری بازی با سپاهان 
سرمربی  عنوان  به  کالدرون  انتخاب  از  پس 
پرسپولیس، او اولین تمرین پرسپولیس را تهران را 
در تاریخ ۱۳ تیر ۹۸ برگزار کرد و علی القاعده می 
تیم  مصاف  به  سوپرجام  بازی  در  تیر   ۲۹ بایست 
قدرتمند سپاهان برود اما دوستان در سازمان لیگ 
با خلق تصمیمی عجیب، مانع از برگزاری این بازی 
شدند و بدون برگزاری بازی، کاپ قهرمانی سوپرجام 

را به پرسپولیس تقدیم کردند!
کالدرون با ۳ هفته کار با پرسپولیس نمی 

توانست وارد مسابقات شود 
بر طبق عرف سالهای گذشته، شروع لیگ برتر 
فوتبال ایران معمولاً در تاریخ 5 و ۶مرداد بود اما بار 
دیگر این سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال بودند که 
به کمک پرسپولیس آمدند و در حالی که همه تیمها 
خود را برای شروع لیگ در تاریخ های مذکور آماده 
کرده بودند و تمرینات بدنسازی و آماده سازی خود 
را بر طبق آن تنظیم کرده بودند، به یکباره اعلام شد 
که تا زمانی که سه شرط عجیب فدراسیون فوتبال در 
استادیوم ها اجرایی نشود، بازیهای لیگ شروع نخواهد 
شد! شرطهایی همچون امنیت برگزاری بازیها، گیت 
ورودی استادیوم ها، شماره گذاری صندلی ها، ساز و 
کار بلیط فروشی اینترنتی و ... که هنوز هم که هنوز 
است، حتی ۳۰ درصد این شروط محقق نشده اند اما 
به واسطه اینکه مربی تیم پرسپولیس تنها سه هفته 
برای کار تاکتیکی با تیمش تا شروع مسابقات فرصت 
داشت، تصمیم بر این شد که به دلایل غیرمنطقی، 
لیگ تا ۳۲ مرداد به تعویق بیفتد. شروطی که اجرایی 
شدنش در حین برگزاری بازیها نیز میسر بود اما به 
مستمسکی برای دوستان تبدیل شد تا لیگ را به سود 

یک تیم خاص، دیرتر آغاز کنند.
بخشش محرومیت تماشاگران پرسپولیس 

این پایان ماجرا نبود و پس از قرعه کشی بازیهای 
لیگ برتر نیز بار دیگر شاهد سوتی دوستانی بودیم 
که در پشت پرده پیوسته در حال برنامه ریزی برای 
ورود پرقدرت تیم مورد نظر به بازیها بودند، آنها پس 
و  پرسپولیس  به  قهرمانی  اهدای  و  لغو سوپرجام  از 
همچنین تعویق بازیها، اینبار در رای کمیته انضباطی 
ورود کردند و در حالی که فراموش کرده بودند تیم 
در  اش  خانگی  بازی  اولین  برگزاری  از  پرسپولیس 
حضور تماشاگرانش محروم است، اما بازی افتتاحیه 
لیگ را به بازی پرسپولیس و پارس جنوبی اختصاص 
دادند و پس از انجام قرعه کشی بود که در جهت رفع 
محرومیت تماشاگران پرسپولیس از بازی افتتاحیه بر 

آمدند و این مشکل را نیز مرتفع کردند!
پرسپولیس  ورود  در  دوستان  محاسبات  البته 
ناآماده و دگرگون شده به لیگ درست بود چرا که با 
وجود فرصت دادن به کالدرون برای کار فنی با تیمش 
اما این تیم در ۶ بازی ابتدایی خود، متحمل ۳ باخت 
شد که مهمترین آن، شکست ۲-۰ مقابل سپاهان 
با  بود در سوپرکاپ  قرار  بود که  آزادی  در ورزشگاه 
قبل  از  برنامه  بازیها طبق  اگر  و  رو شوند  به  رو  آن 
تعیین شده در زمان مقرر خود برگزار می شد، احتمالاً 
اکنون دوستان در باشگاه پرسپولیس به جای دفاع 
از  دفاع  خصوص  در  قهرمانی،  مورد  در  حقشان  از 
حقشان برای تعیین سهمیه تیمهای سقوط کننده 
می جنگیدند چرا که بر هیچکس پوشیده نیست که 
تغییر و تحول مربی جدید این تیم، نیازمند زمان بود 
و فدراسیون و سازمان لیگ این زمان را به او دادند که 
اگر عدالت برقرار می شد، تعداد شکستهای پرسپولیس 
در نیم فصل اول بسیار بیشتر از آنچه با کالدرون به 
نیز مدیرعامل وقت  دست آمد می بود و در نهایت 
پرسپولیس)انصاری فرد( که چشم انداز روشنی برای 
تیمش با کالدرون نمی دید)خود او بهتر از هر فرد 
دیگری می دانست بدون برخی حمایت ها، کالدرون 
به عنوان قهرمانی نیم فصل نمی رسید( با ترفندهای 
مختلف، او را از میدان خارج کرد و با جنجالی ترین 
انتقال ممکن، یحیی را در نیم فصل به پرسپولیس 
آورد!  حتی در کشورهای عربی نیز کاری که مسئولین 
پرسپولیس با کالدرون انجام دادند را انجام نمی دهند 
به  که  تیمی  سرمربی  دنیا  کجای  هیچ  در  که  چرا 
قهرمانی نیم فصل رسیده را اینگونه کنار نمی گذارند. 
نکته جالب در نادیده گرفتن قانون توسط دوستان در 
سازمان لیگ برای پرسپولیس این است که آنها حتی 
قانونی که خود وضع کرده اند را زیر پا گذاشتند و در 
حالی که پرسپولیس درگیر انبوهی از بدهی های ریز و 
درشت بود، مجوز ثبت قرارداد گران ترین مربی ایرانی 
تاریخ لیگ برتر)یحیی گل محمدی( را صادر کردند در 
حالی که طبق قانون این تیم ابتدا می بایست بدهی 
های خود به مربیان و بازیکنان سابقش را تسویه می 

کرد تا بتواند با گل محمدی عقد قرارداد کند.
منتظر برخورد با باشگاه پرسپولیس برای 

تمرین مخفی بازیکنانش نباشید 
اکنون هم با محرز شدن تمرین مخفی بازیکنان 
پرسپولیس به استناد ادعای اپلیکیشن خود باشگاه 
پرسپولیس که تکذیبیه پیروانی را بی اعتبار کرد، باید 
دید دوستان با چه روشی قصد چشم پوشی از این 
اتفاق مهم را دارند چرا که اگر بنا به رقابت عادلانه بین 

تیمها در مستطیل سبز باشد، علی القاعده همه باید در 
شرایط یکسان به مصاف هم بروند نه اینکه تیمی برای 
پیشی گرفتن از رقبا، به طور مخفیانه تمرین در چمن 

را آغاز کند و در رسانه ها فریاد قهرمانی سر دهد!
در پایان جناب فتاحی که رسماً به علاقه خود 
به تیم پرسپولیس اعتراف کردید و مسابقات لیگ را 
با یک ماه تاخیر آغاز کردید، آیا صحبتهای خود را 
مبنی بر عدم وجود تاریخ جدید برای برگزاری بازی 
سوپرجام بین پرسپولیس و استقلال در فصل هجدهم 
را فراموش کردید؟ چطور ممکن است در آن فصل، 
تقویم مسابقات جا نداشته اما در فصل نوزدهم این 
اتفاق با تعویق یک ماهه لیگ رخ داد؟ به واقع اگر 
اعتراضی از سوی سایر تیمها صورت می گیرد، نشئت 
گرفته از همین تصمیماتی است که خروجی آن تماماً 
به سود یک تیم خاص بوده و با توجه به ابراز علاقه 
مسئول وقت سازمان لیگ به تیم مذکور، قابل تامل 
به نظر می رسد اگر از جلوگیری از محرومیت علیرضا 
بیرانوند در آستانه دربی رفت بگذریم و در مقابل لغو 
چشم  سالم  هوایی  در  نساجی  و  پرسپولیس  بازی 
پوشی کنیم، بدون شک موارد بالا به اندازه کافی برای 
یک هوادار عادل فوتبال قابل تامل است که چرا همه 
تصمیمات در فوتبال ایران به سمت یک تیم خاص 
غش می کند؟ پی نوشت: نتیجه بازی فوتبال قطعاً 
در زمین مسابقه مشخص می شود اما عوامل محیطی 
نهایی  نتیجه  انکاری در رقم خوردن  نقش غیرقابل 
دارند؛ به عنوان مثال اگر در کوران اختلافات درون 
تیمی بین کالدرون و بازیکنان و البته افشین پیروانی، 
بود  آمادگی  اوج  در  که  نساجی  و  پرسپولیس  بازی 
برگزار می شد، نتیجه نهایی تفاوت زیادی با نتیجه 
ای داشت که نساجی مجبور شد بدون 5 بازیکن اصلی 
خود در هوایی به مراتب آلوده تر از زمان بازی معوق 
برود!   همانطور که  پرسپولیس  به مصاف  تیم،  دو 
سپاهان توانست در شرایط ناآمادگی پرسپولیس در 
ابتدای لیگ دو گل به این تیم در ورزشگاه آزادی بزند، 
در بازی برگشت هم به دلیل مصدومیت بازیکنانش، 
سعی در تعویق بازی داشت چرا که شرایطی که هر 
تیم در آن مقطع به مصاف حریفا نمی رود با برهه های 
زمانی مختلف قطعاً متفاوت است؛ یا در مثالی دیگر 
آیا استقلال فعلی همان استقلال مدل استراماچونی 
کالدرون  زمان  مثل  فعلی،  پرسپولیس  یا  است؟  
حضور  استمرار  به  بنا  اگر  می کند؟  بازی  برانکو  یا 
استراماچونی در استقلال و کالدرون در پرسپولیس 
با  متفاوت  هم  سبز  مستطیل  در  نتایج  قطعاً  بود، 

نتایجی است که دوستان تاکنون مهندسی کرده اند!

میثم مختاری
بعد از شیوع ویروس کرونا در کشور ما و دیگر کشورهای جهان، 
مهم ترین فعالیت اجتماعی که به تعطیلی کشیده شده، فوتبال است. 
جهانی  جنگ های  تنها  شاید  و  نداده  رخ  آن  از  قبل تر  که  اتفاقی 
در  حتی  دهند.  قرار  تاثیر  تحت  را  ورزشی  رویدادهای  توانسته اند 
کشور ما هم که در دهه های قبل برنامه ریزی ضعیفی برای برگزاری 
بالاخره  مختلف  سال های  لیگ های  شده،  انجام  فوتبال  مسابقات 
رنگ اتمام را به خود دیده اند. به عنوان مثال در فوتبال ایران سابقه 
اما  شود،  گنجانده  بعد  سال  تقویم  در  جام حذفی  فینال  که  داشته 
بازیکنان در تیم ملی  بابت تعداد زیاد  تیم  حذف نشود و حتی یک 
از لیگ کنار گذاشته شده، اما باز هم لیگ به انتها رسیده است. اما 
شیوع ویروس کرونا در ایران و دیگر کشورها برگزاری رقابت ها را با 
لیگ های  است.  کرده  روبرو  سختی  و  پیش بینی  غیرقابل  مشکلات 
ویروس  زمانی  که چه  نیست  و مشخص  نرسیده اند  اتمام  به  فوتبال 
در  فقط  نه  دلیل  به همین  داد.  را خواهد  آنها  برگزاری  اجازه  کرونا 
ایران، بلکه برگزارکنندگان لیگ های معتبر اروپایی هم از برنامه ریزی 
برای اتمام لیگ درمانده اند و به انتظار پایان یا کاهش شیوع ویروس 

کرونا هستند.
اظهارنظرهای  ایران  در  فوتبال  برتر  لیگ  شدن  تعطیل  از  بعد 
متفاوتی در رابطه با نحوه اتمام این لیگ مطرح شده است که به نظر 
می رسد تنها موضوعی که در نظر گرفته نشده، اهمیت سلامتی مردم و 
بازیکنان و احترام به روح فوتبال و تعیین نتایج بعد از رقابت است. مثلا 
برخی از افراد نزدیک به باشگاه پرسپولیس یا عوامل این تیم، خواستار 
تعطیلی لیگ و قهرمانی پرسپولیس با احتساب همین امتیازات فعلی 
هستند. یا برخی دیگر با تاکید بر اهمیت سر وقت برگزار شدن لیگ 
بعدی )گویا اهمیت آن لیگ فراتر از لیگ فعلی است( خواستار اتمام 
لیگ در همین نقطه و عدم احتساب تمام نتایج و تعیین قهرمان و 

قهرمانی  از  دستش  یا  خودشان  تیم  جراکه  هستند  سقوط کننده ها 
بررسی  که  اظهاراتی  است.  سقوط  منطقه  به  نزدیک  یا  است  کوتاه 
آنها نشان می دهد تماما برخواسته از منفعت طلبی مسئولان باشگاه ها 
است و هر کدام با نگاه به شرایط تیم خود در جدول، نسخه ای برای 
آن می پیچند. طنزآمیزتر از همه، موضع مسئولان تراکتور است که از 
کینه قهرمانی احتمالی پرسپولیس، سپاهان را قهرمان لیگ در صورت 
لغو ادامه این رقابت ها می داند که معلوم نیست با چه متر و معیاری 
به چنین نتیجه ای رسیده اند و گویا بعد از اینکه با هیچ ملاکی خود 
را شایسته ندیده اند، با محاسبات کذایی سپاهان را قهرمان دانسته اند 
تا حداقل دست پرسپولیس از جام کوتاه بماند. این در حالی است که 
در اروپا نه تنها ستاره های فوتبال و باشگاه ها با کمک مالی و تبدیل 
کرونا  معضل  به حل  در حال کمک  بیمارستان،  به  ورزشی  امکانات 
را  لیگ ها  تعلیق  یا  ادامه  به  نسبت  منفت طلبانه  نگاه  بلکه  هستند، 
کنار گذاشته اند. برخی تیم های صدرنشین مثل یونتووس که سال ها 
را  رقابت ها  ادامه  بدون  به کسب جام  ایستاده اند،  ایتالیا  بام  بر  است 
آنها  این فصل  لیورپولی ها که همه اذعان به قهرمانی  نمی پسندند و 
دارند، با وجود آنکه تا به حال طعم قهرمانی لیگ برتر را نچشیده اند، 
باز هم راضی به کسب جام بدون برگزاری ادامه لیگ نیستند. از آن 
طرف تقریبا تمام تیم های انگلیسی قهرمانی لیورپول را پذیرفته اند و 
با نوشتن نام این تیم بر روی جام قهرمانی در صورت تعلیق رقابت های 
این فصل لیگ جزیره مخالفتی ندارند و آنها را با نمایش خیره کننده 
و اختلاف امتیاز ایجاد شده در این فصل، شایسته کسب این عنوان 
می دانند. شاید دلیل این همه تعارف در فوتبال دنیا بی ارزش بودن 
این جام ها نسبت به جان انسان ها است. اما در کشور ما نه تنها خبری 
از کمک های مالی قابل ذکر نیست، بلکه برخی از مسئولان منتفع از 
کرونا، دست به دعا برده اند تا آنقدر دامن گیر شود تا مبادا لیگ برتر 

فوتبال ایران ادامه پیدا کند.

متمرکز  صرفا  فعلی  برهه  در  کار  بهترین  که  می رسد  نظر  به 
که  چرا  باشد.  کرونا  ویروس  شیوع  کاهش  بر  توجهات  تمام  کردن 
اتمام لیگ موضوعی است که اهمیت آن برای مسئولان فیفا و اروپا و 
لیگ های معتبر اروپایی ملموس تر است. در لیگ های اروپایی علاوه بر 
اهمیت نتایج، تعلیق لیگ، ضررهای جبران ناپذیری به اقتصاد فوتبال 
تصمیم  بهترین  آنها  تا  می شود  موضوع سبب  و همین  می کند  وارد 
شرایط  ضمنا  بگیرند.  رقابت ها  سرگیری  از  امکان  از  صورت  در  را 
مانند  فوتبال  ایران همانند کشورهای صاحب  ویروس در  این  شیوع 
ایتالیا و اسپانیا و انگلیس، بالاست و هنوز به مرحله کنترل نرسیده 
است. پس بهتر است که در شرایط فعلی برای چگونگی پایان لیگ 
دست نگه داریم و منتظر باشیم که فیفا و ای.اف.سی و یا لیگ های 
معتبر اروپایی بر اساس زمانی که ویروس کرونا در آن کشورها کنترل 
می شوند، چه تصمیمی می گیرند و ما هم با یافتن کشوری هم ردیف 
خودمان )از حیث زمان بندی کنترل ویروس کرونا( برای نحوه اتمام 

لیگ برنامه ریزی کنیم.

شیخ دیاباته، انتقال پر سود استقلال می شود؟
حمیدرضا عرب

تبدیل شدن  آنچه تصور می شد در حال  از  فرانسه زودتر  لیگ  به  دیاباته  بازگشت شیخ  ماجرای 
به واقعیت است. پیش از این از احتمال بازگشت مهاجم استقلال به لیگ فرانسه نوشته بودیم و او در 
لوشامپیونا گفت: »هرچیزی  در  بازی  دوباره  تجربه  به  علاقه اش  از  فوتبال  فرانس  با  اخیرش  مصاحبه 
می تواند در آینده رخ دهد. اما آنچه که دوست دارم این است که فوتبالم را در اروپا به پایان ببرم. نمی دانم 
چه تیمی و یا در چه سطحی باشد ولی این زیبا نیست که گفته شود شیخ دیاباته فوتبالش را در لیگ 

ایران به پایان برد. من این را نمی  خواهم. بدون شک دوست دارم به لیگ فرانسه برگردم.«
مهاجم بلندقامت در گوشه ذهنش به فکر بازگشت به فوتبال اروپا و لیگ فرانسه است و باشگاه 
استقلال برای جلب رضایت این بازیکن به جهت ماندن کاری بس دشوار پیش روی خود دارد. مسائلی 
این جدایی  در  باید  را  بازگشت  برای  انگیزه های شخصی  البته  و  مالی  مکرر  وعده های  همچون خلف 
احتمالی دخیل دانست،  هرچند که شیخ در همه روزهایی که پیراهن استقلال را پوشیده علاوه بر ایجاد 
فضایی صمیمی میان خود و هواداران همواره کوشیده به رغم بد قولی های مکرر بازیکن مطیعی برای 
باشگاه باشد.  شیخ آنقدر به حفظ این رابطه مطلوب حساس است که حتی یک بار به شکل جدی و 
تحکمانه درباره پرداخت مطالباتش در رسانه ها صحبت به میان نیاورده و تلاش کرده همواره در مواجهه 

با این بدقولی ها آرام باشد و هرگز سیاست خصمانه ای در پیش نگیرد.
این رفتار بدون شک با اهدافی پیش گرفته شد. شیخ می داند که برای جدایی از استقلال تا قبل از 
پایان قرارداد باید رضایتنانه خود را از مدیران این باشگاه اخذ کند. به همین دلیل او تلاش می کند رابطه 
مطلوبی را که از ابتدای فصل شکل گرفته با پیش کشیدن مسائل مالی خراب نکند تا احیاناً اگر نیاز به 

جدایی پیش از پایان قرارداد شد نیز باشگاه نهایت همکاری را با او داشته باشد.
قرارداد دیاباته دو ساله است و جدایی او لااقل تا پایان لیگ نوزدهم محتمل نیست چرا که لیگ های 
فرانسه هم به دلیل شیوع کرونا تعطیل است و حتی اگر پایان لیگ ایران اعلام شود و شیخ نیز برای 

جدایی از استقلال با مدیران این باشگاه به توافق برسد، عملًا باید تا فصل بعد صبر کند. 
باشگاه رخ  تاریخ  انتقال های بزرگ  از  از استقلال به لیگ فرانسه برود یکی  بدون شک اگر شیخ 
خواهد داد و آبی ها اگر زرنگ باشند یا در قراردادی که منعقد شده محکم کاری کرده باشند می توانند از 
این انتقال پول خوبی به جیب بزنند. آنچه مسلم است مدیران باشگاه استقلال باید در شرایط کنونی همه 
مطالبات شیخ را پرداخت کنند تا دست شان برای اخذ حق انتقال این بازیکن به لیگ کشورش باز باشد.
در ماجرای تیام با اینکه استقلال از لحاظ فنی لطمه های بسیار دید اما از بعد مالی سود قابل توجهی 
نصیب این باشگاه شد؛ چیزی حدود ۳5۰ هزار دلار. شیخ نیز می تواند ثروتی بزرگ برای استقلال همیشه 

بدهکار باشد و پول حاصل از انتقال او بخشی از دیون باشگاه به خصوص خارجی ها را جبران کند.
نوعی  انتقال  این  هواداری  نگاه  از  که  هرچند  نگریست  احساسی  شیخ  جدایی  به  نباید  بنابراین 
خودزنی و در راستای تضعیف تیم محسوب می شود اما نگاه عاقلانه مدیریتی می گوید اگر همین حالا 
ایران رشد  فوتبال  بپذیرد. شیخ در  را  باشگاه است که آن  نفع  به  برسد  لوشامپیونا  از  پیشنهاد خوبی 

محسوسی داشته و استقلال نیز سابقه صدور بازیکن خارجی به لیگ های معتبر اروپایی را دارد.
از یاد نمی بریم ماجرای کوئیکه را که از استقلال به فرانکفورت آلمان رفت. البته آن انتقال هیچ 
منفعت مالی برای باشگاه به همراه نداشت اما شیخ می تواند یک منبع بزرگ مالی برای باشگاه استقلال 

باشد تا لااقل بخشی از بدهی های خارجی اش را پرداخت کند.
  

این باشگاهداری مایه خجالت است!
سامان موحدی راد

کرونا ویروس علاوه بر تهدید سلامت جامعه اقتصاد فوتبال را هم به شدت تهدید کرده است. تقریباً 
باشگاه های فوتبال در سرتاسر دنیا، به غیر از ایران، درآمدشان را از دست داده اند و ادامه این وضعیت می تواند 
تهدیدی برای حیات شان باشد. لغو همه رقابت ها موجب شده تا تیم ها از درآمد حاصل حق پخش، بلیت فروشی 
و تبلیغاتشان که مهمترین ممر درآمد و راه ادامه حیاتشان بود محروم شوند.  این کاهش شدید در بودجه 
باشگاه ها موجب شده تا خیلی از باشگاه ها به دنبال کاهش دستمزد بازیکنان و کادر فنی شان باشند تا از این 
طریق بتوانند کمی هزینه های باشگاه را مدیریت کنند. موضوعی که البته در بسیاری از نقاط دنیا با همراهی 
بازیکنان هم همراه بود و تیم های بزرگ و کوچک زیادی از توافق بر سر کاهش دستمزدها حرف زده اند.  در 
انگلستان صحبت از کاهش 5۰ درصدی دستمزد در میان است و از اسپانیا خبر رسیده که بازیکنان تیم با 
کاهش ۷۰ درصدی دستمزدها موافقت کرده اند. موضوع این است که همه دریافته اند در این مقطع حساس 
بحث حیات و ممات باشگاه های فوتبال در میان است.  پیش بینی کرده اند بحران ناشی از ویروس کرونا تنها 
در انگلستان به هر یک از باشگاه های بزرگ ۷5۰ میلیون پوند ضرر خواهد زد. سازوکار مسأله هم بسیار روشن 
است. مهم ترین محل درآمد باشگاه از حق پخش تلویزیونی است و وقتی مسابقه ای درکار نباشد، حق پخشی  
هم درکار نیست.  در حال حاضر در انگلستان میان باشگاه ها و پخش کننده های بزرگی چون اسکای اسپورت 
بحث در میان است که ضرر ناشی از لغو مسابقات را چطور پرداخت کنند. در آسیا هم کنفدراسیون فوتبال 
آسیا در تلاش است تا برای کاهش فشارها از روی باشگاه ها بخشی از دستمزد بازیکنان را کاهش دهد.  در 
حالی که در دنیا تقریباً یک مدل در حال اجراست در فوتبال ایران کسی حرفی از کاهش دستمزدها نمی زند. 
دلیلش البته واضح است. اینجا همه می دانند فوتبال دولتی است و پولش نه از بخش خصوصی و خود باشگاه 
که از خزانه دولت می آید و وقتی چنین است کسی هم به خودش اجازه نمی دهد برای باشگاهش دلسوزی کند 
یا با از خودگذشتگی به باشگاهش کمک کند.  اینجا نه حق پخش مهم است نه بلیت فروشی. مسابقات اکثراً 
در روزهای وسط هفته برگزار می شود که تماشاگر کمتری به ورزشگاه برود و قرارداد حق پخش هم برخلاف 
همه جای دنیا که گران ترین قرارداد است، خیلی ارزان و دم دستی بسته می شود. تازه شایعاتی هم می گوید که 
خیلی ها منتظرند تا کرونا را بهانه کنند و رقابت ها را کاملاً تعطیل کنند تا به وضع بدهی میلیاردی سرخابی ها 
برسند. در چنین شرایطی طبیعی است که فوتبال ما فارغ از هیاهوی دنیا سر در سودای دیگری داشته باشد.

چه کسی خبر شروع لیگ را به پرسپولیس داد؟
حمیدرضا عرب

ابتدای هفته جاری بود که گفته شد تمرینات استقلال به شکل مجازی اما جدی و زیر نظر مربیان 
استقلال برگزار خواهد شد اما عملا تا امروز اتفاق متفاوتی نسبت به روزهای قبل رخ نداده و بازیکنان 
میل و رغبتی به برگزاری تمرین از خود نشان نمی دهند. بازیکنانی که تا اینجا به خوبی توانستند جور 
را بکشند و موفقیت های فصل جاری و حفظ شانس قهرمانی حاصل  استقلال  اوضاع آشفته مدیریت 
جانفشانی های آنهاست که به رغم خلف وعده های مکرر در میدان های داخلی و خارجی با تمام وجود 

حاضر شدند و اجازه ندادند اوضاع آشفته تر شود و  کار به اعتصاب بکشد.
با این وجود آستانه تحمل بازیکنان نیز سر آمده و بعد از اینکه شب عید سختی را هم پشت سر 
گذاشتند و هیچ پولی از طرف باشگاه به حساب شان واریر نشد اکنون رغبتی برای تمرین از خود نشان 
نمی دهند و انتظار می کشند باشگاه ابتدا آنها را سارژ مالی کند تا انگیزه ای برای از سر گیری تمرینات 
داشته باشند. در سوی مقابل و از جبهه سرخ ها اما خبر می رسد که برخی بازیکنان تیم به طور غیر 
اند!  برای فصل جدید آغاز کرده  را  محسوس در ورزشگاه شهید کاظمی حاضر شده و تمرینات خود 
خبری که حتی تایید هم شده و گفته می شود بازیکنان پرسپولیس به واسطه آنکه می دانند لیگ تحت 

هر شرایطی برگزار می شود تمرینات خود را به شکل گروه های کوچک 5 نفره آغاز کرده اند.
انداخت و در  به مخاطره خواهد  را  استقلال  اردوی  به  آمادگی  بازگشت  این وضعیت بدون شک 
شرایطی که مشکلات مالی هم مزید بر علت شده و یک اعتصاب زیر پوستی هم باشگاه را فرا گرفته 
بعید  است پروسه آماده سازی استقلال با سرعت انجام شده و بازیکنان این تیم سر وقت به لیگ برسند. 

موقعیت استقلال در واقع از دو جهت به مخاطره افتاده؛
۱- اطلاع حریف از شروع لیگ

۲–مشکلات مالی و بی میلی بازیکنان به تمرینات مجازی
در واقع استقلال با یک وضعیت نسبتا نا امید کننده تازه مواجه است و هیچ بعید نیست به واسطه 
مشکلات داخلی خود و گرایی که برخی به پرسپولیس داده اند که لیگ تحت هر شرایطی برگزار می 

شود، شانس خود را برای رسیدن موفقیت در پایین ترین سطح ممکن ببینند.
دوشنبه آمد از سعادتمند خبری نشد

ابتدای هفته جاری نقل قولی از احمد سعادتمند آمد با این مضمون که تا دوشنبه صبر کنید تکلیف 
تیم روشن می شود. این خبر خیلی ها را به ایجاد تغییرات سریع امیدوار ساخت. شاید هم به پر شدن 
حساب باشگاه جهت پرداخت حقوق بازیکنان و ایضا پرداخت دیون خارجی ها و بستن برخی پرونده ها. 
اما با وجود عبور از این تاریخ همچنان باشگاه استقلال در وضعیت بلاتکلیفی قرار دارد و نه مشخص شده 

تمرینات چگونه باید از راه دور انجام شود و نه پولی در حساب باشگاه نشسته است.
البته گفته می شود سعادتمند سخت در تلاش است تا از این بحران عبور کند اما به نظر می رسد 
او نیز دارد چالش هایی که مدیران سابق پیش رو داشتند را آرام آرام حس می کند و به جایی می رسد 

که شاید او نیز به نشانه تسلیم دست ها را بالا ببرد و از سمتش کناره گیری کند.

آیا سعادتمند و فرهاد مجیدی اختلاف دارند؟
کادر مدیریتی جدید استقلال هنوز با سرمربی آبی پوشان پایتخت ارتباط رسمی برقرار نکرده و این 
مساله به حاشیه ها دامن زده است. استقلال این روزها، نسبت به ماه های گذشته، تکلیفش مشخص تر 

شده و با انتخاب مدیرعامل، وضعیت آبی پوشان پایتخت در حالت بهتری قرار گرفته است.
 GPS روز گذشته باشگاه استقلال جزئیات تمرینات مجازی این تیم را اعلام کرد و گفته شد که با
وضعیت بازیکنان به طور دقیق مورد ارزیابی قرار می گیرد. در حال حاضر مدیرعامل جدید آبی پوشان 
مذاکرات  این  نتیجه  آینده  روزهای  است طی  قرار  و  است  تیم  اسپانسرهای جدید  دنبال  به  پایتخت 
مشخص شود.اما مساله ای که هواداران آبی را هم چنان نگران می کند، انتشار اخبار مختلفی که مبنی بر 
اختلاف فرهاد مجیدی با کادر مدیریتی جدید استقلال است. سعادتمند در این رابطه در ابتدای حضور 
خود به عنوان مدیرعامل استقلال گفت: » فرهاد دغدغه های مربوط به امور پشتیبانی تیمش را دارد. 
این دغدغه ها قابل حل است. شاید از این به بعد بازیکنان و کادرفنی با فراق بال و آرامش بیشتری کار 

کنند و به موفقیت و کسب قهرمانی برسند.«
مدیرعامل  میان  ارتباط رسمی  و هنوز  استقلال می گذرد  در  از حضور سعادتمند  روز  حدود ۱۲ 
جدید استقلال و سرمربی آبی پوشان پایتخت برقرار نشده است و این مساله به شایعات و اختلاف ها 
بیشتر دامن می زند که البته سعادتمند درباره این هم گفته بود که در آینده جلسه ای میان او و مجیدی 

برگزار خواهد شد.
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